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Německá kancléřka v Praze
ČT 2, 20.10.2008, 22:30, pořad: Události, komentáře

Daniela DRTINOVÁ, moderátorka
--------------------
Česká republika uměle nezdržuje přijetí Lisabonské smlouvy. Tak dnes premiér Mirek Topolánek ujistil německou
kancléřku Angelu Merkelovou, která s ním jednala v Praze. Podle Mirka Topolánka dokonce existuje šance, že smlouvu
v Česku parlament ratifikuje do konce roku. Angela Merkelová se taky sešla s prezidentem Václavem Klausem.

Martin JONÁŠ, redaktor
--------------------
Odstraňování posledních nerovností na české cestě k evropskému předsednictví připomínala návštěva Angely
Merkelové. Česko má v čele Unie stanout už na začátku příštího roku a právě český pohled na evropskou budoucnost
zajímal německou kancléřku nejvíc. Angela Merkelová si do Prahy přijela také pro ujištění, že česká vláda udělá pro
přijetí Lisabonské smlouvy vše, co je v jejích silách, a to přesto, že na dokument, který nahradil neúspěšnou evropskou
ústavní smlouvu, mají Praha a Berlín velmi odlišný názor.

Angela MERKELOVÁ, německá kancléřka
--------------------
Potřebnost Lisabonské smluovy se ukazuje i nyní v době finanční krize.

Mirek TOPOLÁNEK, premiér ČR /ODS/
--------------------
Pro mě ta Lisabonská smlouva je velmi těžký kompromis, určitá daň za možnost patřit do určitého civilizačního okruhu.

Martin JONÁŠ, redaktor
--------------------
I tak by ale podle Topolánka měla Česká republika Lisabonskou smlouvu přijmout. Nejlépe ještě před tím, než v lednu
převezme evropské předsednictví.

Mirek TOPOLÁNEK, premiér ČR /ODS/
--------------------
Bylo by velmi komplikované domlouvat s Iry jejich ratifikační proces a podmínky, podmínky toho procesu a přitom nemít
sami ratifikovanou Lisabonskou smlouvu.

Martin JONÁŠ, redaktor
--------------------
Minulostí jsou údajně také české obavy, že německá strana zareaguje na finanční krizi rozsáhlou státní podporou bank.
Ta by mohla poškodit tržní prostředí v Evropě.

Mirek TOPOLÁNEK, premiér ČR /ODS/
--------------------
Evropská rada toto vyjasnila. Je přesně stanovena metodika Evropské komise, jakým způsobem se státní veřejná
podpora může poskytovat.

Angela MERKELOVÁ, německá kancléřka
--------------------
Každá země musí podpořit svůj bankovní sektor, všichni se ale pohybujeme v rámci evropského práva.

Martin JONÁŠ, redaktor
--------------------
Angela Merkelová navštívila i pražskou Karlovu Univerzitu. Se zdejším akademickým prostředím má své zkušenosti. V
Praze byla na třech vědeckých stážích.
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Angela MERKELOVÁ, německá kancléřka
--------------------
Bohužel jenom trošku mluvím česky.

Martin JONÁŠ, redaktor
--------------------
Společný jazyk ale možná těžko hledala německá premiérka a český prezident. Václav Klaus se už v minulosti podivoval,
že vystudovaná fyzička Merkelová věří teorii o člověkem způsobených změnách klimatu. Martin Jonáš, Česká televize.

Daniela DRTINOVÁ, moderátorka
--------------------
A ve studiu vítám ředitele Institutu ekonomických studií z Univerzity Karlovy Michala Mejstříka, dobrý večer.

Michal MEJSTŘÍK, ředitel, Institut ekonomických studií při Fakultě sociálních věd Univerzity Karlovy
--------------------
Dobrý večer.

Daniela DRTINOVÁ, moderátorka
--------------------
Pane řediteli, vy jste projev kancléřky sledoval přímo v Karolinu. Souhlasíte s ní, že řešení mezinárodní finanční krize
je pro Evropu největší výzvou od II. světové války?

Michal MEJSTŘÍK, ředitel, Institut ekonomických studií při Fakultě sociálních věd Univerzity Karlovy
--------------------
Já myslím, že ta výzva přišla včas, já jsem už dlouhá léta příznivcem teorií pana /nesrozumitelné/ a on měl takovou
zajímavou tezi, že je občas důležitá takzvaná kreativní destrukce. A svým způsobem možná, že právě tato krize je
takovou cestou, jak vytvořit něco nového i v Evropě.

Daniela DRTINOVÁ, moderátorka
--------------------
Takže přišla výzva včas a zároveň tedy krize opravdu tak vážná.

Michal MEJSTŘÍK, ředitel, Institut ekonomických studií při Fakultě sociálních věd Univerzity Karlovy
--------------------
Já si myslím, že máte pravdu.

Daniela DRTINOVÁ, moderátorka
--------------------
Podle kancléřky zareagovala Evropská unie na krizi rozumně a adekvátně. Dá se o něčem takovém hovořit ve
společenství sedmadvaceti členů, kde vlastně každý z nich má o hospodářství vlastní představy?

Michal MEJSTŘÍK, ředitel, Institut ekonomických studií při Fakultě sociálních věd Univerzity Karlovy
--------------------
Já bych řekl trošičku jinak, ono víte, krize je situace, kdy vzniká určitá bublina, velice často na začátku, která se propichuje
a nikdo netuší, jak ta bublina je velká a jestli se jí podařilo propíchnout zcela a vlastně ...

Daniela DRTINOVÁ, moderátorka
--------------------
Jestli praskla nebo jestli uchází postupně.

Michal MEJSTŘÍK, ředitel, Institut ekonomických studií při Fakultě sociálních věd Univerzity Karlovy
--------------------
A tak, tak, tak a teď si vezměte, že vy po mně chcete, abych teď přesně vám řekl tu odpověď na tu otázku, kterou jste
si teď položila.

Daniela DRTINOVÁ, moderátorka
--------------------
No, je to moje práce.

Michal MEJSTŘÍK, ředitel, Institut ekonomických studií při Fakultě sociálních věd Univerzity Karlovy
--------------------
A já vám musím říci, že vlastně jsme v situaci, že žijeme uvnitř vlastně toho, toho modelu a je to krásné ho pozorovat, je to
bolestné ho pozorovat a v tuto chvíli lze říci, že to úsilí, které přichází ze všech stran, má typický znak takového mírného
chaosu, kdy ty nápady, které přicházejí /nesrozumitelné/ a dokonce přes víkend, což je dosti neobvyklé v našich šířkách,
tak vlastně mění tu tvářnost Evropy opravdu z takové té pomalu běžící země typu vlastně toho porýnského schématu,
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kde všechno jde vlastně svým tempem, rozvážně, tak najednou se vám tam celé ty proměnné totálně mění, když se
podíváte jenom do Německa, co se tam odehrává. Vlastně ty významné banky, které byly si vždycky zvyklé půjčovat na
trhu od vlastně drobných spořitelen sdružených v těch Landes Bankách, proti kterým dlouhá desetiletí bojovala vlastně
Evropa, tak teď najednou jsou právě předmětem těch těžkých ztrát a vidíme, že asi se hledá cesta ven, to znamená, a ta
cesta ven je koneckonců ta jaksi finální konsolidace restrukturalizace sektoru, který byl dlouhá léta pro Německo přítěží.

Daniela DRTINOVÁ, moderátorka
--------------------
Kancléřka taky řekla, že finanční krize představuje nejen nebezpečí pro hospodářství Evropy, pro evropské hospodářství,
ale že vzbuzuje taky nedůvěru lidí v globalizaci. Zdá se vám, že ta současná krize vede k velké míře ochranářství a
k izolaci?

Michal MEJSTŘÍK, ředitel, Institut ekonomických studií při Fakultě sociálních věd Univerzity Karlovy
--------------------
No, to je typická reakce, dokonce i ve Spojených státech, když byla krize ve třicátých letech, tak první řešení, které oni
udělali, že rozsekali vlastně zodpovědnost veškerých, jednotlivých bank na jednotlivé vlastně tehdejší americké státní
celky a tím tu věc zjednodušili. To znamená, to jsou přirozené reakce lidí a vidíme i z té velké krize třicátých let.

Daniela DRTINOVÁ, moderátorka
--------------------
Pane Mejstříku, já vám děkuju, na shledanou.

Michal MEJSTŘÍK, ředitel, Institut ekonomických studií při Fakultě sociálních věd Univerzity Karlovy
--------------------
Jo, prosím.


